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	            Diabetes mellitus and thyroid disease are common endocrine disorders in general population. To investigate the association between thyroid dysfunction, thyroid autoimmunity and Saudi type-2 diabetics , a random sample of 100 Saudi type-2 diabetics and 100 age and sex matching group were studied. The mean age was 54 years for diabetics and 55years for control while the male:female ration were 1:1.6 and 1:14 respectively. GAD65ab were found in 26% diabetics and 2% control (p0.001). Thyroid autoimmunity were detected in 10% diabetics versus 5% control (p0.05) while, thyroid dysfunction were found in 16% and 7% respectively (p0.03). In GAD65ab positive diabetics, thyroid autoimmunity was observed in 27% versus 4% GAD65ab negative diabetics (0.02) and thyroid dysfunction was reported in 42% and 7% respectively.

We conclude that thyroid dysfunction and autoimmunity are common in Saudi Type-2 diabetics. Further studies are needed on the cost-effectiveness of thyroid screening in diabetics.




ملخص تقرير نهائي  ( عربي )3
	1-  عنوان البحث :دور التشخيصات الناعيه في تقييم و تشخيص اضطرابات الغده الدرقيه لدى مرضى السكري

	2 – الباحث الرئيسي :د. دعد حسن أكبر

	3- أسم الكلية :الطب

	4- أسم القسم :الباطنه

	الملخص

ان امراض الغده الدرقيه و السكري من الأمراض الشائعه عالميا. ولدراسه العلاقه بين مرض السكري و اضطرابات الغده الدرقيه لدى السعوديين الكبار قمنا بدراسه 100 مريض سعودي مصاب بالسكري النوع الثاني و تمت مقارنته ب100 مريض سعودي غير مصاب بالسكري و كانت العينتان متقاربه في السن و الجنس. اوضحت الدراسه أن 26% من مرضى السكري لديهم ارتفاع في الاجسام المناعيه المضاده لجلايا البنكرياس بينما كانت النسبه 2% في المرضى الاخرين. أما نسبه الاجسام المناعيه المضاده للغده الدرقيه فقد وجدت لدى 10% من مرضى السكري مقارنه ب 5% من المرضى الآخرين. اضطرابت الغده الرقيه وجدت فى 16% من مرضى السكري و 7% من المرضى الغير مصابين بالسكري. لوحظ زياده نسبه اضطرابات الغده الدرقيه لدى مرضى السكري الذين لديهم ارتفاع في الأجسام المناعيه المضاده لخلايا البنكرياس مقارنه بمرضى السكري الآخرين, 27% مقارنه ب 4%. 

اثبتت الدراسه بشكل ملحوظ ارتفاع نسبه اضطرابات الغده الدرقيه و الأجسام المناعيه المضاده للغده الدرقيه لدى مرضى السكري مقارنه بالمرضى الغير مصابين بالسكري. هناك حاجه لمزيد من الأبحاث لمعرفه اهميه عمل فحص جماعي لوظائف الغده الدرقيه لدى مرضى السكري و دراسه الخريطه الجينيه لهؤلاء المرضى لمعرفه اسباب العلاقه بين هذين المرضين
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